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تأثیر چاقی بر افزایش احتمال
ابتلا به کووید ۱۹  

بنــا بر اعلام ســازمان جهانی بهداشــت و مرکز  �
ســلامت همگانی انگلیــس (NHS)، چاقی یکی از 
بیماری هایی است که می تواند خطر ابتلا به کووید۱۹ 
را افزایش دهد.  بر اســاس مقاله  جدیدی در نشریه 
 (BMI) ســان»، بزرگ سالان با شــاخص توده بدنی»
بیش از ۳۰، چاق محســوب می شوند و اضافه وزن یا 
چاقی می تواند سیســتم ایمنی بدن را ضعیف کند و 
این امر احتمال ابتلا به عفونت کووید۱۹ را بیشــتر و 
مبارزه بدن با این بیماری را ســخت تر می کند. مرکز 
سلامت همگانی انگلیس همچنین اعلام کرده افراد 
با شــاخص توده بدنی ۴۰ یا بالاتر در صورت ابتلا به 
ویــروس، عوارض شــدیدتری را تجربه خواهند کرد. 
BMI یا شــاخص توده بدنی عبارت اســت از تقسیم 
وزن (کیلوگــرم) بر قد (متر) به توان ۲. بنا بر گزارش 
مرکز ســلامت همگانی انگلیس، تاکنون بیش از ۶۰ 
درصد بیماران بســتری در بخش مراقبت های ویژه 
بیمارستان های این کشور، دارای اضافه وزن بوده اند. 
وزن اضافی روی دیافراگم افراد چاق فشار وارد کرده 
و تنفس را ســخت تر می کند. اضافــه وزن همچنین 
باعــث گرفتگی شــریان ها، التهاب مزمن، دشــواری 
گردش خون و ضعف سیســتم ایمنی بدن می شود. 
به گزارش دویچه وله، در گذشــته نیز مطالعات این 
نکتــه را ثابت کــرده بودند که افراد چــاق و دارای 
اضافــه وزن در معرض خطر عــوارض جدی یا مرگ 
ناشــی از عفونت هایــی مانند آنفلوآنزا قــرار دارند. 
چاقی یک عامــل خطرناک برای ســایر بیماری های 
مزمــن از جمله دیابت نوع ۲، ســکته مغزی، حمله 

قلبی و برخی سرطان هاست. 

جزئیات فاصله گذاری اجتماعی 
در پادگان ها

ایســنا: در هفته جاری با فراخوان سازمان وظیفه  �
عمومی ناجا، شماری از مشمولان سربازی به خدمت 
سربازی اعزام خواهند شد؛ موضوعی که هم زمانی آن 
با شیوع ویروس کرونا در ایران و جهان نگرانی هایی را 
در مورد سلامتی سربازان برای خانواده آنان و خودشان 
ایجاد کرده اســت. در این میان، رئیس سازمان وظیفه 
عمومی ناجا با اطمینان به خانواده ها و سربازان تأکید 
کرد غربالگری سلامت و طرح فاصله گذاری اجتماعی 
به طور دقیق در مراکز آموزش و پادگان ها اجرا خواهد 
شد.سردار تقی مهری در این باره اظهار کرد: همان طور 
که پیش تر گفته شــد، به دلیل شــیوع کرونا و با ابلاغ 
ســتاد کل نیروهای مســلح که با هدف پیشــگیری از 
شــیوع ویــروس کرونا انجام شــد، اعــزام به خدمت 
تمامی مشمولان ســربازی که می بایست در تاریخ ۱۹ 
اسفند  سال ۹۸ به دوره آموزشی اعزام می شدند لغو 
و به هفته اول اردیبهشت امسال موکول شد. البته در 
این میان مشــمولان فارغ التحصیل رشته های پزشکی 
و پیراپزشکی و نیز ســربازان پیام آور بهداشت که جزء 
امریه  وزارت بهداشــت محســوب می شــود، به دلیل 
شــیوع ویروس و در ششــم فروردین فراخوان شده و 
بدون گذراندن دوره آموزش نظامی مستقیما به مراکز 
درمانی نیروهای مسلح اعزام شدند.وی ادامه داد:  در 
حال حاضر در آســتانه اعزام ســربازان هستیم و باید 
اعلام کنم ما نیز نگران ســلامت این عزیزان هستیم و 
تمام تلاشــمان را برای مراقبت از آنان انجام داده ایم.  
ســربازان هنگام اعزام طی چندین مرحله غربالگری 
می شــوند. نخســتین مرحله غربالگری ســربازان در 
پایگاه های بهداشت است، طبق  هماهنگی انجام شده 
با وزارت بهداشت، از مشمولان خواسته می شود چند 
روز قبل از اعزام به پایگاه های بهداشــت منطقه خود 
رفته و وضعیت ســلامتی آنها چک شود، در صورتی 
که پایگاه بهداشت وضعیت آنها را مشکوک تشخیص 
دهد، به سربازی اعزام نخواهند شد تا درمان شوند.وی 
ادامه داد:  مرحله بعدی هنگام ورود به مراکز آموزشی 
است که در این شــرایط نیز تمامی ورودی ها از سوی 
پزشــکان معاینه می شوند و موارد مشکوک غربالگری 
خواهند شد. همچنین اگر سربازان با اتوبوس به مراکز 
آموزشــی در استان های مجاور یا شهرهای دیگر اعزام 
شــوند، در بدو ورود به آنجا هــم غربالگری خواهند 
شد.  ضمن اینکه دســتکش، محلول های ضدعفونی 
و... نیز در اختیار ســربازان قرار می گیرد.مهری با بیان 
اینکه در هریک از این مراحل اگر فرد مشکوک به کرونا 
تشــخیص داده شــود از اعزام جلوگیری خواهد شد، 
گفت: علاوه بر این اقدامات، فاصله گذاری اجتماعی در 
اتوبوس های اعزام سربازان نیز اعمال شده و آنان یکی 

در میان روی صندلی ها حضور خواهند داشت. 

خبر

تداوم کاهش مرگ  بر اثر کرونا 
در ایران

ســخنگوی وزارت بهداشــت از شناســایی ۱۳۷۴  �
بیمــار جدیــد مبتلا به کوویــد۱۹ در کشــور خبر داد. 
کیانــوش جهان پور دیــروز درباره آمار تــازه کرونا در 
کشور گفت:  متأسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۷۳ 
بیمار کووید۱۹ جان خود را از دســت دادند و تا امروز 
پنج هــزارو ۳۱ نفر از بیماران، جــان باخته و دیگر در 
بین ما نیســتند. وی ادامه داد: تا امروز ۵۵۹۸۷  نفر از 
بیماران، بهبود یافته و ترخیص شده اند. جهانپور گفت: 
۳۵۱۳ نفر از بیماران مبتلا بــه کووید۱۹ در وضعیت 
شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند. وی افزود: 
تاکنون ۳۳۰ هزار و ۱۳۷ آزمایش تشــخیص کووید۱۹ 
در کشور انجام شده اســت. روند کاهشی ثبت تعداد 
فوت ها در کشــور به دلیل بیماری کرونا از حدود یک 
هفته پیش شروع شده اســت و این آمار روزانه طبق 
اعلام وزارت بهداشت کاهش پیدا می کند. یک هفته 
پیش تعداد فوتی ها در ۲۴ ســاعت شبانه روز ۱۱۷ نفر 
ثبت شــد اما این تعداد بعــد از دو روز به زیر ۱۰۰ نفر 
رســید و در ادامه با کاهش مــدام به ۷۳ فوتی در ۲۴ 

ساعت گذشته رسید.

واکنش محیط زیست به زنده به گورکردن 
جوجه های یک روزه؛

شدیدترین برخورد 
در انتظار جوجه کُش ها 

ایســنا: به دنبال انتشار فیلم هایی از معدوم سازی  �
جوجه های یــک روزه و زنده به گور کردن آنها، مدیرکل 
حفاظت محیط زیســت استان تهران گفت: این اقدام 
غیرانســانی و غیرعلمی است و ما به تمام واحدهای 
تولیدکننــده جوجه در تهران اخطار داده ایم اگر اقدام 
بــه چنین کاری کنند با آنها به شــدت برخورد خواهد 
شد. سعید محمودی با اشاره به اینکه تیم های محیط 
زیســت در سراسر استان تهران موضوع معدوم سازی 
جوجه هــای یک روزه را بررســی کردنــد، اظهار کرد: 
مــا به این نتیجه رســیدیم کــه این اتفاق در اســتان 
تهران رخ نداده اســت، اما به هر حال ممکن اســت 
واحدهــای مختلف تولید جوجه برنامه مشــابهی را 
برای معدوم ســازی داشته باشند. از این رو روز گذشته 
به جهاد کشاورزی و دامپزشکی استان تهران نامه ای 
فرستادیم و خواســتار جلوگیری و برخورد با این گونه 
اقدامات شدیم. مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
تهران با بیان اینکه نامه ای برای دادســتانی اســتان 
تهران و اســتانداری تنظیم شده اســت که بتوانیم با 
ابزار قانونــی جلوی این اتفــاق را بگیریم، تأکید کرد: 
معدوم سازی جوجه های یک روزه اقدامی غیرانسانی، 
غیرعلمی و مصداق حیوان آزاری است. این جوجه ها 
صاحــب روح و جان هســتند و زنده به گورکردن آنها 
هــر وجدانی را بــه درد می آورد. محمــودی با تأکید 
بــر اینکه تمام تلاش ما این اســت کــه چنین اتفاقی 
در اســتان تهــران رخ ندهد، گفت: در اســتان تهران 
۹ واحــد تولیــد جوجه داریم که امــروز به همه آنها 
اخطــار دادیم اگر اقــدام به روش های مشــابه برای 
معدوم ســازی جوجه ها کنند شدیدترین برخوردها را 
با آنها خواهیم کرد. وی با اشــاره به اینکه از ســوی 
دیگر ممکن اســت این جوجه ها آلوده باشــند و دفن 
آنها به صورت زنده و در نقطه ای نامشخص می تواند 
مخاطراتی جدی در پی داشته باشد، اظهار کرد: حتی 
بر فرض اینکه این جوجه ها به هر دلیلی تلف شــده 
بودند و پســماند محسوب می شــدند، باید برای دفع 
آنها اصول بهداشــتی را رعایــت می کردند و پیش از 
دفع از نهادهای ذی ربط از جمله محیط زیست مجوز 
می گرفتند. مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان 
تهران با تأکید بر اینکه از هر جنبه ای زنده به گورکردن 
جوجه ها انسانی و علمی نیســت، تصریح کرد: سایر 
واحدهــای تولید جوجــه بدانند اگر اقــدام به چنین 
کاری کنند قطعا محیط زیست بر اساس قانون با آنها 
برخوردی جدی خواهد داشت. محمدرضا صدیق پور،  
دبیر انجمــن تولیدکنندگان جوجه یــک روزه، درباره 
معدوم سازی جوجه ها توضیح داده است در ماه های 
اخیر تولیدکنندگان گوشت مرغ شامل پرورش دهندگان 
مرغ مادر گوشتی و مرغ گوشتی با مشکلات عدیده ای 
روبه رو بوده اند که عمده ترین این مشــکلات، کاهش 
قیمــت مــرغ زنــده و جوجه یــک روزه اســت و این 
وضعیت ضرر و زیان ســنگینی را بــه تولیدکنندگان 

جوجه یک روزه و گوشت مرغ کشور وارد کرده است.

اول تا سوم اردیبهشت مهلت 
ویرایش اطلاعات کارشناسی ارشد

ایلنا: سخنگوی سازمان ســنجش آموزش کشور  �
گفت: داوطلبان آزمون ارشــد سال ۹۹ از اول تا سوم 
اردیبهشت فرصت دارند نسبت به ویرایش اطلاعات 
خود اقدام کننــد. «فاطمه زرین آمیزی»، ســخنگوی 
ســازمان ســنجش آموزش کشــور، دربــاره ویرایش 
اطلاعاتی داوطلبانی که در آزمون کارشناســی ارشد 
سال ۹۹ اقدام به ثبت نام کرده اند، گفت: داوطلبانی که 
در مقطع کارشناســی ارشد سال ۹۹ ثبت نام کرده اند، 
از روز دوشــنبه تا چهارشنبه (اول تا سوم) اردیبهشت 
می توانند نسبت به ویرایش اطلاعات خود اقدام کنند. 
وی ادامه داد: همچنین آن دسته از داوطلبانی که در  
مدت های مقررشده نتوانستند ثبت نام را انجام دهند،  
از اول تا ســوم اردیبهشــت  فرصت دارند نســبت به 
ثبت نام در کنکور کارشناسی ارشد سال ۹۹ اقدام کنند. 
سخنگوی سازمان سنجش آموزش کشور گفت: لازم 
به ذکر اســت زمان آزمون کارشناســی ارشد سال ۹۹ 
در تاریخ های ۲۲ و ۲۳ خرداد ۹۹ برگزار خواهد شد و 

تاکنون تغییری در آن حاصل نشده است.

دریچه

جامعه یکشنبه   31 فروردین 1399سال هفدهم    شماره 3698

حریرچی که خود درد و رنج مقابله با 
ویروس عالم گیر کرونا را تجربه کرده و 
دوران نقاهت را هم پشت سر گذاشته 
است، اواخر هفته پیش عازم یاسوج 

شد تا به بررسی وضعیت این استان در 
مقابله با این ویروس بپردازد. او در این 
سفر به نشست ستاد مقابله با کرونای 
استان کهگیلویه و بویراحمد هم رفت و 

در همین نشست اعلام کرد «از عملکرد 
درخشان کهگیلویه و بویراحمد در مبارزه 

با کرونا شگفت زده» شده  است

 آگهي عمومي ارزيابي كيفي مناقصه گران 
 مناقصه دو مرحله ای شماره ۴۱۷ /۹۸ م.م

خرید ۲۱۵ قلم قطعات یدکی مکانیکال سیل جان کرین
شرکت نفت وگاز اروندان (خریدار ) در نظر دارد خرید کالاهای 
موضوع فــوق را از طریق تامین کنندگان و ســازندگان داخلی 
واجد صلاحیت تامین نماید . لطفا جهت کسب اطلاعات بیشتر 
و چگونگی حضور در این مناقصه به وب سایت شرکت نفت وگاز 

اروندان به آدرس  AOGC .irمراجعه  فرمایید . 
 در صــورت نیــاز بــا شــماره تلفــن کمیســیون مناقصــات

 ۸۸۷۲۴۲۵۶ – ۰۲۱ تماس حاصل فرمایند . 

شماره مجوز : ۲۸۲. ۱۳۹۹
 شرکت ملی نفت

 ایران شرکت گاز اروندان

شرق: کرونا همچنان در ایران جولان می دهد و اگرچه 
وضعیت برخی استان ها بر اساس آمار رسمی از حالت 
قرمز خارج شــده، اما در چندین استان «احتمال آغاز 
پیک تازه» پیش بینی شده  است. کهگیلویه وبویراحمد 
که در هفته گذشــته با تأخیــر ۱۳ روزه در اعلام نتایج 
آزمایش کرونای صدها نفر به صدر اخبار رســید، حالا 
یکی از همین شش استانی است که ستاد کرونا درباره 
روزهــای بحرانی  پیش روی  آن هشــدار داده اســت. 
اخبار کرونا در این اســتان به همین جا ختم نمی شود 
و ســخنان دو روز پیــش معــاون وزیر بهداشــت در 
یاســوج نیز با واکنش های فراوانی روبه رو شده است. 
«ایرج حریرچی» در این سفر عملکرد مسئولان استان 
کهگیلویه وبویراحمــد را «درخشــان و حیرت انگیــز» 
دانســت و بدون  هیچ توضیحی، از ماجرای خبرســاز 
هفته پیــش، یعنی تأخیر عجیب در اعلام نتایج کرونا، 

گذر کرد. 
 توضیحات حریرچی در یاسوج

معاون وزیر بهداشت که خود درد و رنج مقابله با 
ویــروس عالم گیر کرونا را تجربه کرده و دوران نقاهت 
را هم پشت سر گذاشته است، اواخر هفته پیش عازم 
یاسوج شد تا به بررسی وضعیت این استان در مقابله 
با این ویروس بپردازد. حریرچی در این سفر به نشست 
ســتاد مقابله با کرونای اســتان کهگیلویه و بویراحمد 
هم رفت و در همین نشســت اعــلام کرد «از عملکرد 
درخشــان کهگیلویه و بویراحمــد در مبــارزه با کرونا 
شگفت زده» شده  اســت. او در توضیح درخشان بودن 
این عملکرد گفت: «دانشــگاه علوم پزشکی یاسوج در 
غربالگری با ۹۸ و نیــم درصد جمعیت اقدام کرده، در 
حالی که درصد کشوری تا ۸۵ درصد است. پیش بینی 
می شــد کهگیلویه و بویراحمد جزء اســتان هایی باشد 
کــه با توجه به روابط عدیده مردم و آب و هوا، شــیوع 
درخور توجهی داشته باشد، اما عامل اصلی وضعیت 
خــوب کنونــی اســتان اقداماتی اســت که سیســتم 
مدیریتی و علوم پزشــکی یاســوج انجام داده است». 
بر اســاس ســخنان معاون وزیر بهداشت در این سفر 
اســتان کهگیلویه و بویراحمــد یکی از اســتان های با 
شیوع کم اســت و نسبت به متوسط کشــوری، تقریبا 
نصــف مــوارد ابتــلا را دارد: «کمتریــن میــزان ابتلا، 
بســتری و مرگ و میر را این اســتان داشته و این افتخار 
بزرگی اســت که کمترین تعداد تلفــات بر اثر کرونا را 
داشته اید. مســئولان کهگیلویه و بویراحمد و دانشگاه 
علوم پزشــکی با چنگ و دندان و امکانــات محدود به 
این موفقیت رسیده اند؛ در حالی که یکی از استان های 
کشــور با جمعیــت چهار و نیم میلیــون نفر، ظرفیت 
تســت ۲۰۰ نفــر در روز را دارد و کهگیلویه و بویراحمد 
با ۷۰۰ هزار نفر، ۳۰۰ تا ۳۵۰ تســت روزانه داشــته که 
درخشــان اســت». او در ادامه به تقدیــر از عملکرد 
مســئولان این اســتان هم پرداخت و درباره دلیل این 
تقدیــر گفت: «تعــداد کم فوتی ها و تعــداد ۱۸ بیمار 
بستری و اینکه در آی سی یو هیچ بیمار بستری ندارید، 

دستاورد بزرگی است و حتی اگر کمتر از این هم اقدام 
کرده بودید، باز به شــما تبریک می گفتم». این سخنان 
معاون وزیر بهداشــت البته با انتقادهایی در استان و 
همچنین در شبکه های اجتماعی روبه رو شد؛ منتقدان 
می گویند منتظر اســتعفا یا برخورد با مدیران متخلف 
درباره تأخیر در اعلام نتایج آزمایش بودند که با چنین 
توضیحاتی از ســوی معــاون وزیر بهداشــت روبه رو 

شدند.
آمــار رســمی مبتلایــان تا ۲۸ 

فروردین
چند روزی هســت کــه آمار 
مبتلایان و جان باختگان کرونا در 
استان های ایران اعلام نمی شود؛ 
امــا در برخی اســتان ها مدیران 
استانی به بیان آماری می پردازند 
کــه البته امکان صحت ســنجی 
ایــن اطلاعات هم وجــود ندارد. 
کهگیلویه وبویراحمد  اســتان  در 
آخرین آمــار رســمی مربوط به 
۲۸ فروردیــن و از زبــان رئیــس 

دانشگاه علوم پزشکی یاسوج است. در این روز «پرویز 
یزدان پناه» آمار این استان را به این صورت اعلام کرد: 
«از ۴۲۹ مورد جواب دریافتی از آزمایشگاه های تهران، 
شیراز و یاســوج، ۱۲ مورد مثبت گزارش شده است. با 
احتساب آمار جدید، شــمار مبتلایان به کرونای استان 
به ۳۲۵ بیمار رسید». درباره این آمار البته در سایت  ها 
و رسانه های محلی حرف وحدیث های فراوانی مطرح 
می شود که امکان بررسی صحت وسقم آنها دست کم 

در شرایط کنونی وجود ندارد. 
پیش بینی وزارت بهداشت از پیک تازه در ۶ استان

ســتایش معاون وزیر بهداشــت از عملکرد ستاد 
مقابله با کرونای استان کهگیلویه وبویراحمد، درست 
همــان روزی رخ داد که کمیتــه اپیدمیو لوژی وزارت 

بهداشــت از احتمال آغاز پیک تازه کرونا در این استان 
خبر داد. گزارش رســمی گــروه اپیدمیو لوژی ســتاد 
مقابله با کرونا در ۲۷ فروردین که به بررسی وضعیت 
استان های مختلف ایران پرداخته بود، از احتمال آغاز 
پیک تازه در شش استان کشور خبر داد. در توضیح این 
بررسی آمده است: «برای ارزیابی روند گسترش بیماری 
کووید۱۹ در اســتان های مختلف کشور از تحلیل روند 
موارد  برای  اتفاق افتاده  تغییرات 
ابتلا و مرگ گزارش شــده روزانه 
استفاده شد. برای محاسبه روند 
تغییــرات ابتلا و مرگ در پنج روز 
اخیر، ابتدا متوسط سه روزه تعداد 
گزارش ابتــلا و مرگ هــر روز با 
میانگین گرفتن از داده های همان 
روز، روز قبل و روز بعد محاســبه 
شد. سپس میزان افزایش هر روز 
نســبت به روز قبل محاسبه شد. 
در نهایت، تغییر روند ابتلا و مرگ 
آخر بــا میانگین گرفتــن از اعداد 
به دســت آمده برای روزهای آخر 
محاســبه شد. برای تحلیل بهتر، شاخص های پنج روز 
آخر وارد آنالیز شــد. برای تحلیــل احتمالی وضعیت 
منحنی اپیدمی مواردی مدنظر قرار گرفت». بر اساس 
این توضیحات، «در مواردی که هر دو شــاخص تغییر 
روند ابتلا و مرگ در سه روز اخیر روند افزایشی داشت، 
منحنی اپیدمی احتمالا روند افزایشی دارد. در مواردی 
هم که شــاخص تغییر روند ابتلا نزولی ولی شاخص 
تغییر روند مرگ صعودی بود، احتمالا اخیرا پیک اول 
اپیدمی رد شــده است. همچنین در مواردی که هر دو 
شــاخص تغییر روند ابتلا و مرگ در سه روز اخیر روند 
نزولی داشــت، منحنی اپیدمی احتمــالا روند نزولی 
دارد. از ســوی دیگر در مواردی که تغییرات ناهمگن 
شــاخص های روند ابتــلا و مرگ و میــر تغییرات بیش 

از حد انتظــار هر کدام از داده های ابتــلا و مرگ دیده 
شــد، رفتار ناســازگار داده ها وجود دارد و تحلیل بهتر 
را در روزهــای بعد و با داده های درســت تر می توان 
ارائه داد». گروه اپیدمیو لوژی ســتاد مقابله با کرونا در 
نتیجه گیری آورده است: «در مورد شش استان تهران، 
آذربایجان شــرقی، کهگیلویه و بویراحمد، خوزســتان، 
گیلان و مازندران به نظر می رســد موج جدید اپیدمی 
شــروع شــده اســت». این احتمال پیک تازه کرونا در 
اســتان کهگیلویه وبویراحمد، ناشی از همان ماجرای 
پرحاشــیه هفته پیش اســت؛ تأخیر ۱۳ روزه در اعلام 

نتایج آزمایش کرونای صدها نفر.
ماجــرای تأخیر ۱۳ روزه در اعلام نتایج تســت کرونا 

چه بود؟ 
ماجرا از این قرار بود که ده ها نفر از ساکنان استان 
کهگیلویه وبویراحمــد در روزهای دهــم تا دوازدهم  
فروردین امســال با علائم مشــکوک به ویروس کرونا 
بــه مراکز درمانــی مراجعه کردند که پــس از انجام 
نمونه برداری، بیــش از ۱۳ روز منتظر نتیجه آزمایش 
خود ماندند تا اینکه بالاخــره و پس از ۱۳ روز، نتیجه 
آزمایش آنها اعلام شــد؛ نتایجی که از آزمایش مثبت 
دست کم ۵۰ نفر آن هم با تأخیری ۱۲، ۱۳روزه حکایت 
داشــت و این در حالی بــود که این افــراد و خانواده  
آنها در روزهای سپری شــده در قرنطینه جدی نبودند. 
دربــاره این تأخیــر نیز تاکنون دلایــل مختلفی مطرح 
شــده اســت که در بین آنها دو دلیل بــه نظر جدی تر 
می آیــد؛ یکــی بحث بدهی دانشــگاه علوم پزشــکی 
به آزمایشــگاهی خصوصی در شــیراز که نمونه های 
اســتان های هم جوار را دریافت می کرده است و مورد 
دیگــر هم کــه به تازگی و از ســوی برخی مســئولان 
استانی مطرح شــده است، از قرمزشدن شرایط استان 
فارس و خودداری آزمایشگاه های این استان از بررسی 
نمونه های دیگر اســتان ها حکایــت دارد. درباره این 
موضوع پیش از این «پرویز یزدان پناه»، رئیس دانشگاه 
علوم پزشکی یاســوج، گفته بود:  »۱۹۲ میلیون تومان 
بدهی آزمایشــگاه خصوصی شــیراز را در زمان مقرر 
پرداخت کردیــم و از قبل نیز ۴۲ میلیون تومان به این 
آزمایشــگاه پرداخت شده بود، اما متأسفانه باز هم در 
اعلام نتیجه تأخیر داشــتند که ۲۲ فروردین با ریاست 
دانشــگاه علوم پزشکی شــیراز تماس گرفته و مجددا 
جویای نتایج شــدیم. با پیگیری ها مقرر شد آزمایشگاه 
پارس، خارج از نوبت آزمایش های ما را بررسی کند و 
خوشبختانه در تاریخ ۲۳ فروردین جواب ۲۰۰ نمونه را 

برای ما ارسال کرد».
بــه نظر می آیــد بین توضیحــات تازه و ســتایش 
معاون وزیر بهداشــت از عملکرد ستاد کرونای استان 
کهگیلویه وبویراحمد و برآوردهای رســمی از شــرایط 
این استان، تفاوت مهمی جود دارد که گذر زمان ثابت 
خواهد کرد عملکرد مســئولان این اســتان درخشان 
بوده یا اینکه به دلیــل تأخیری عجیب، پیک تازه ای از 

بیماری کووید ۱۹ در این استان شکل خواهد گرفت.   

شــرق: با شــیوع کرونا در جهان، نه تنها کســب وکارها، بلکه آموزش 
چه در ســطح مدارس و چه در ســطوح عالی نیــز ضربه جدی دید و 
دانشــگاه ها و مراکز آموزش عالی و در کنار آن مــدارس طولانی ترین 
تعطیــلات خود را تجربه کرده انــد. بنا بر آمار دریافت شــده از وب گاه 
یونســکو در ۹ فروردین ۱۳۹۹، ۱۶۵ کشور تعطیلی سراسری مؤسسات 
آموزشــی را در دســتور کار قرار داده اند که این تعداد، آموزش بیش از 
یک ونیم میلیارد فراگیر را برای تحصیل در همه مقاطع آموزشی شامل 

می شود.
در ایران نیز براســاس سیاست ستاد ملی مبارزه با کرونا، از نخستین 
روزهای اسفندماه ۱۳۹۸ تا اطلاع ثانوی در سال ۹۹ تعطیلی سراسری 
همه آموزش های حضوری اعلام شــد. مســئله ای که به نظر می رسد 
حلش چندان ساده به نظر نمی رسد و حتی زمزمه هایی مبنی بر خاتمه 
ســال تحصیلی به گوش می رســد. دانشــگاه ها و مدارس وقتی با این 
تعطیلی ناخواسته درگیر شــدند،  رو به آموزش آنلاین آورد ه اند. اکنون 
اعضای هیئت علمی دانشــگاه ها و همین طور معلمان سر پست های 
خود حاضر می شــوند، اما مراکز آموزشی خالی از دانشجویان است و 
آنها با اســتفاده از اینترنت ســعی می کنند مشابه کلاس درس را برای 
آنهــا ایجاد کنند و کج دار و مریز این ســال تحصیلــی را به پایان ببرند. 
چیزی به پایان ترم دانشــجویان باقی نمانده، اما باید گفت ترمی اصلا 
شــروع نشــده که درباره پایانش تصمیم گرفته شــود. ایزد مسعودی، 
دانشجوی روان شناسی دانشگاه تهران اســت، او به «شرق» می گوید: 
«امســال حتی پیش از شیوع کرونا،  روزهای متمادی به همراه مدارس، 
به دلیــل آلودگی هوا با تعطیلی دانشــگاه ها روبه رو بودیم. نیم ســال 
تحصیلی دوم به دلیل تقارن با نوروز،  کلا نیم سال کوتاه و ناقصی است. 
همیشــه ترم در هر نیم ســال کمی کُند شروع می شــود، این مسئله در 
نیم ســال دوم جدی تر است. بعد هم ماجرای کرونا پیش آمد،  در واقع 
ما اصلا نیم ســال تحصیلی دوم را شروع نکردیم. خیلی از استادان به 
ما پیشنهاد حذف واحد داده اند، اما هنوز هم معلوم نیست می خواهند 
چه کنند. البته ما هم راضی نیستیم که در این شرایط دانشگاه ها شروع 
شــود و قطعا کسی در کلاس حاضر نمی شــود، اما در هر صورت این 
بلاتکلیفی، اینکه حتی مسئولان ننشسته اند یک تصمیم درست بگیرند 
و تکلیف مــا را معلوم کنند، بیشــتر عصبی مان می کنــد. به ما گفتند 
می توانید حذف ترم کنید و جزء ســنواتتان حســاب شــود، اما من دلم 
نمی خواهد این ماجرا را روی سنواتم حساب کنم. خیلی از دانشجویان، 
به ویژه پســرها سنواتشان را برای ســربازی لازم دارند، از طرفی خیلی 
از دانشــجویان از دوره سنوات گذشــته اند و اگر بخواهند ادامه بدهند، 
باید به دانشــگاه پول پرداخت کنند، این شرایط برای ما بغرنج است و 

علاقه ای به اینکه جزء آن باشیم نداریم».
۱۲ فروردین سال جاری بود که تصمیم های بیست گانه وزارت علوم 

برای ادامه فعالیت دانشــگاه ها در دوران کرونا منتشــر شــد. معاون 
آموزشــی وزارت علوم از ابلاغ بخش نامه ای ۲۰ بندی به دانشــگاه ها 
خبر داد که در این بخش نامه، حذف نیم ســال تحصیلی ۹۸-۹۹ بدون 

احتساب در سنوات به درخواست دانشجو مجاز شد. 
در بخــش دیگــری از این تصمیم هــا هم آمده بود: دانشــگاه ها و 
مؤسســات آموزش عالی مبنای به پایان بردن نیم ســال جاری را اتکای 
حداکثری بر آموزش هــای الکترونیکی قرار دهند. آموزش الکترونیکی 
در نیم  سال دوم ۹۸-۹۹ برای همه دروس شامل همه دروس عمومی 
و اختصاصی و در همه مقاطع تحصیلی بدون محدودیت و با مدیریت 
دانشــگاه مجاز است. همچنین مطابق این تصمیم ها برگزاری جلسات 
ترکیبی حضوری و غیرحضوری با تأیید دانشــگاه مجاز شد و به منظور 
ارائــه ســرفصل ها، برگزاری همه جلســات دروس نظــری، به صورت 
غیرحضــوری با اولویت آموزش به شــیوه الکترونیکی مجاز اســت. با 
تشــخیص معاون آموزشی و تحصیلات تکمیلی دانشــگاه، ترکیبی از 
جلســات حضوری و غیرحضوری نیز مجاز است و در صورت ضرورت، 
برگزاری کلاس ها به صورت «فشــرده» به شرط حفظ ۱۶ جلسه کلاس 
برگزارشــده، در شــورای آموزش هر دانشــگاه قابل بررسی و تصویب 
اســت. همین طور در مواردی که به هر دلیل برگزاری جلســات و اتمام 
یک یا چند درس در نیم سال جاری امکان پذیر نباشد، برگزاری کلاس ها 
تا تکمیل طرح درس به تشــخیص اســتاد درس و تأیید گروه آموزشی، 
اضافه بر سقف واحدهای هر ترم به نیم سال بعدی قابل انتقال است؛ 
ضمن اینکه دانشگاه ها باید مشکلاتی را که در این صورت در تنظیمات 

نیم سال بعد ایجاد خواهد شد، در نظر داشته باشند.
روز گذشــته در همین رابطــه وزیر علوم در یادداشــتی عنوان کرد 
که تمهیدات ویــژ ه ای درباره وضعیت تحصیلی دانشــجویان در حال 

برنامه ریزی اســت و به گفتــه او آموزش مجازی ادامــه دارد. در این 
یادداشــت آمده بود:  در این راســتا همگام با تجربه ها و خط مشی های 
در پیش گرفته شــده توسط دانشگاه های پیشــرفته و معتبر جهان، در 
حوزه آموزش اســتفاده از نظــام آموزش مجازی به عنــوان جایگزین 
آموزش حضوری در شرایط پرمخاطره کنونی در دستور کار دانشگاه ها 
و مؤسســات آموزش عالــی قرار گرفت. بدیهی اســت کــه این مهم 
نیازمند اقدام ســریع دانشــگاه ها در ایجاد، تقویت و تغییر سیستم ها و 
زیرســاخت های مورد نیاز بوده و می باشــد که با فعالیت شبانه روزی 
دانشگاه ها این امر کم وبیش محقق شده و خوشبختانه تاکنون توانسته 
اســت بخش مهمی از اهداف فوق را محقق کند. البته بدیهی اســت 
که تلاش های دانشــگاه ها برای رفع کاســتی ها و نقایص موجود، تهیه 
و ارتقای زیرســاخت ها و بهبود خدمات با جدیت ادامه خواهد داشت. 
درعین حال با اذعان به  شــرایط و الزامات متفاوت حوزه های دانشی و 
رشــته های تحصیلی از یک ســو و نیز متفاوت بودن شرایط و امکانات 
دانشــجویان و دانشــگاه ها و مؤسســات آموزش عالی از سوی دیگر، 
طبیعتا اجرا و برگزاری نیم سال تحصیلی جاری نیازمند انعطاف پذیری 
بیشتر سیســتم ها به منظور تطبیق و سازگارشــدن مقررات و شرایط با 
وضعیت موجود و نیز درنظرگرفتن تمهیدات و تســهیلات ویژه ای برای 
جبران عقب افتادگی ها و آسیب های وارده می باشد که در این خصوص 
نیز اقدامات لازم در ســطح وزارتخانه و دانشــگاه ها با هدف تســهیل 
ســازگاری بهینه دانشجویان با شرایط موجود صورت پذیرفته و خواهد 

پذیرفت.
در همیــن رابطــه علیرضــا عبداالله نــژاد، 
معاون اطلاع رسانی وزارت علوم، در گفت وگو 
با «شــرق» با بیــان اینکه هنــوز تصمیم های 
گرفته شــده منتشر نشده اند، گفت به زودی این 

تصمیم ها در اختیار رسانه ها قرار می گیرد.
به نظر می رســد وزارت علوم و آموزش و 
پــرورش هنــوز نمی دانند دقیقــا می خواهند 
با دانشــجویان و دانش آموزان چــه کار کنند. 
مســئله دیگــر هم ماجــرای کنکور اســت و 
دانش آموزان با استرس بسیار به کنکور نزدیک 
می شــوند، هنوز کسی به آنها هم اعلام نکرده 
دقیقا باید چه کار کننــد و آنها هم در قرنطینه 
زیر اضطراب مشغول تمرین تست زدن هستند. 
دانشگاه و مدرسه شاید بهتر باشد هرچه زودتر 
تکلیف دانشجویانشــان را مشخص کنند، این 
شــیوه بلاتکلیفی و پادرهوا نگه داشــتن آنها 

فقط فشار قرنطینه شان را بیشتر می کند. 

با وجود انتقادهای فراوان به تأخیر ۱۳روزه در اعلام نتایج آزمایش  کرونا، معاون وزیر بهداشت عملکرد دانشگاه علوم پزشکی یاسوج را ستود

اعلام موفق ترین استان در مقابله با کرونا

دانشگاه ها و مدارس در پرتعطیلات ترین روزهای سال
آموزش زیر فشار کرونا
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